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Úřad vlády České republiky 
Odbor lidských práv a ochrany menšin  

 

Čj.: 18291/2024-UVCR 

 

Zápis z jednání Pracovní skupiny pro řešení situace 

německých (a dalších) hrobů v České republice ze dne 

6. března 2024 

 

Jednání se uskutečnilo dne 6. března 2024 (10:00 – 12:00 hod.) v areálu Olšanských hřbitovů 

v Praze.  

 

Přítomní členové:  

Martin Herbert Dzingel (předseda, německá menšina), Roman Bláha (badatel), Eugenie 

Číhalová (ruská menšina), Stanislav Děd (badatel), Alexej Kelin (ruská menšina), Olga Mandová 

(ukrajinská menšina), Milan Mičo (MMR), Michael Pelíšek (FŽO); 

                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                        

Hosté:  

Martin Červený (Správa pražských hřbitovů), Dana Gregorová (MHMP), Jana Hajná (MHMP), 

Vladimír Pomortzeff (ruská menšina), Renata Weinerová (Dům národnostních menšin); 

 

Nepřítomni: 

Petr Brandel (MZV), Jan Břečka (Moravské zemské muzeum), Jaromír Dvořák (SMOČR), 

Tomáš Kotrlý (MMR), Ondřej Kolář (Slezské zemské muzeum); 

                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                          

Úřad vlády ČR:  

Tadeáš Mertlík. 
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Dne 6. března 2024 navštívila Pracovní skupina pro řešení situace německých (a dalších) 

hrobů v České republice (dále jen „PS“) Olšanské hřbitovy, nejprve proběhlo jednání 

s ředitelem Správy pražských hřbitovů M. Červeným a následně se PS přesunula na 

pravoslavnou sekci hřbitova. 

V první části jednání zaznělo, že kaple a krypta (chrámu Zesnutí přesvaté bohorodice)  jsou 

ve velmi špatném stavu a že se čeká na rekonstrukci. Situace není dobrá ani na vlastním 

pravoslavném hřbitově, neboť v posledních desetiletích došlo k nahrazení některých hrobů 

nevkusnými hrobkami.  

V současné době je shromažďována projektová dokumentace, bylo zjištěno, že v základech 

objektu prosakuje spodní voda a bude třeba vybudovat retenční nádrž. Nyní se posuzuje, jestli 

bude nutné ještě nechat proběhnout vodosprávné řízení, potom bude projektová dokumentace 

kompletní.  

Smlouva na užívání kaple není v současné době platná. Pravoslavná eparchie toto 

akceptovala. Nová smlouva bude případně uzavřena až po rekonstrukci, a to s možností 

jednostranného vypovězení. Rekonstrukce proběhne ve dvou etapách. Během první dojde 

k hydrosanaci a během druhé k restaurování fresek. V době rekonstrukce nebude kaple ani 

krypta přístupná. Pro vlastní pravoslavný hřbitov probíhá příprava koncepční studie. Součástí 

studie bude i detailní pasportizace pravoslavné části. Po vykonání všech těchto kroků by měl 

být novelizován pohřební řád.  

Otázkou je jak pojmout toto pietní místo do budoucna, po dokončení rekonstrukce. Ideálním 

řešením by bylo, aby kostel nebyl farním ale pouze pietním. Bylo by tak navíc dosaženo jeho 

původního účelu.  

Co se konkrétních praktických kroků týče, bylo by vhodné nabídnout pravoslavné eparchii 

nějakou alternativu, např. dát jí k užívání jiný kostel. Bylo by dobré najít původní stavební 

plány, a v nich dohledat jak byl definován původní účel užívání objektu, a jak byla stavba 

zkolaudována. Toto by mělo být podkladem pro novou smlouvu, která by měla postihovat 

všechna možná rizika. V této smlouvě by mělo být také výslovně uvedeno, že kapli a kryptu 

lze využívat pouze k pietním účelům (pohřbům, apod.).  

Ve druhé části navštívila PS pravoslavnou sekci Olšanských hřbitovů, včetně krypty, kde byly 

položeny květy u hrobu prvního českého ministerského předsedy Karla Kramáře. Dále měli 

členové možnost vidět i nedůstojné využití sakristie, která se dnes využívá spíše jako 

svépomocný sklad. Následovala prohlídka hřbitova, během které E. Číhalová a další poskytli 

výklad k vybraným hrobům.  

Přílohou tohoto zápisu je fotogalerie.  
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